
نامه ایران به شورای امنیت 
امیرسعید ایروانی، سفیر و نماینده دائم جمهوری اسلامی 
ایران در سازمان ملل، نامه ای به شورای امنیت و دبیرکل 
سازمان ملل فرستاد. در این نامه که در پاسخ به نامه مورخ ۱۴ 
نوامبر ۲۰۲۳ نمایندگان دائمی فرانسه، آلمان و بریتانیا در 
سازمان ملل تهیه شده، آمده است: در نامه مزبور، نمایندگان 
تروئیکا، اتهامات بی اساسی را علیه ایران مطرح و ادعا کردند 
که قطعنامه ۲۲۳۱ )۲۰۱۵( شورای امنیت سازمان ملل 
متحد را نقض کرده، در حالی که نقض آشکار قطعنامه توسط 
خودشان را نادیده گرفته اند. فرانسه، آلمان و انگلیس در 
بیانیه ای مشترک، خواستار ادامه همکاری ایران با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی شدند. این بیانیه در واکنش به 
ادعاهای آژانس اتمی در روز شنبه صادر شده است. در آن 
بیانیه ادعا شده بود، جمهوری اسلامی ایران مجوز فعالیت 
برخی بازرسان کهنه کار آژانس را »لغو کرده است.« تروئیکای 
اروپایی در بیانیه مشترک خود ادعا کرده اند: »اقدامات ایران 
توانایی آژانس را برای انجام موثر وظایف پادمانی خود تضعیف 
خواهد کرد.« ایروانی در رد این ادعاها در این نامه نوشته 
است: تروئیکا در نامه مشترک خود به طور عمد اطلاعات 
گمراه کننده و نادرست را در مورد تعهدات ایران ذیل برجام 
و برنامه صلح آمیز هسته ایش منتشر کرده است. تروئیکا به 
دروغ ایران را به عدم پایبندی به تعهدات برجام متهم کرده 
و تعمداً دلایل اصلی وضعیت فعلی برجام را نادیده گرفته 
است. تصمیم ایران برای انجام اقدامات اصلاحی کاملا 
مطابق با حقوق ذاتی آن طبق بندهای ۲۶ و ۳۶ برجام بوده و 
پاسخی به خروج غیرقانونی یکجانبه ایالات متحده از توافق 
در ۸ ماه می ۲۰۱۸ و متعاقب آن عدم رعایت تعهدات توسط 
تروئیکا بود. هدف تصمیم ایران که یکسال کامل پس از خروج 
غیرقانونی ایالات متحده و ناتوانی اتحادیه اروپا /E۳ در اجرای 
تعهدات لغو تحریم ها اتخاذ شد، کاملا روشن بود: بازگرداندن 
تعادل در تعهدات متقابل و منافع تحت برجام. این امر زمانی 
ضروری شد که برجام در قبال تعهدات مرتبط هسته ای 
ایران در ازای لغو همه جانبه تحریم ها، باید تحریم هایی 
که غیرقانونی توسط آمریکا و اتحادیه اروپا اعمال شده اند 
را رفع کرده و همچنین موانع همکاری های بین المللی 
اقتصادی، تجاری و مالی ایران را برچیند. ماهیت آشکار این 
واقعیت به هیچ وجه توجیه یا مبنای معتبری برای  E۳ برای 
خودداری از اجرای تعهدات خود فراهم نمی کند. در این نامه 
آمده است: جمهوری اسلامی ایران همواره به تعهدات خود 
ذیل موافقتنامه  پادمان جامع )CSA( پایبند بوده و حداکثر 
همکاری را داشته است تا آژانس بین المللی انرژی اتمی بتواند 
فعالیت های راستی آزمایی خود را در ایران به نحو احسن اجرا 
کند. در خصوص کد اصلاحی ۳.۱ ترتیبات فرعی، یادآور 
می شود که پذیرش اجرای کد اصلاحی ۳.۱ از جمله اقدامات 
شفاف سازی و اعتمادسازی بود که در بند ۶۵ پیوست یک 
برجام منعکس شده است. به عنوان بخشی از تصمیم ایران 
برای توقف اجرای تمام اقدامات شفافیت داوطلبانه فراتر از 
توافقنامه پادمان، اجرای کد اصلاح شده ۳.۱ متوقف شد. با 
این حال، باید تاکید کرد که ایران به اجرای کد ۳.۱ ترتیبات 
فرعی با همکاری کامل آژانس بین المللی انرژی اتمی ادامه 
می دهد. این نامه می افزاید: ایران به هیچ وجه اورانیوم بالای 
۶۰ درصد غنی سازی نکرده است. همکاری ایران با آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در روشن سازی منشأ ذرات اورانیوم 
حاوی ۸۳.۷ درصد U- ۲۳۵، آژانس را قادر ساخت تا تأیید 
کند، هیچ گونه انحرافی در این زمینه صورت نگرفته است. 
مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی در گزارش سپتامبر 
۲۰۲۳ خود   Gov/۲۰۲۳/۳۹، توضیح ایران درباره منشأ 
چنین ذرات را تأیید نمود و آژانس تأیید کرد که هیچ نشانه ای 
مبنی بر انباشت و جمع آوری مواد هسته ای غنی شده بالای 

۶۰ درصد پیدا نکرده است.
   تولید فلز اورانیوم با اهداف پزشکی است

ایروانی در این نامه عنوان کرده است: در نوامبر ۲۰۲۲، 
ایران به آژانس بین المللی انرژی اتمی از قصد خود برای 
غنی سازی اورانیوم در فردو از طریق سانتریفیوژهای پیشرفته 
اطلاع داد؛ این تصمیم در چارچوب اقدامات اصلاحی ایران 
در واکنش به عدم پایبندی سایر طرف ها به تعهدات برجام و 
مطابق با حقوق خود بر اساس NPT و CSA گرفته شد. علاوه 
بر این، همان طور که قبلا توسط ایران به آژانس اعلام شد، 
تولید فلز اورانیوم بخشی از سوخت راکتورهای تحقیقاتی 
با اهداف پزشکی است. در نامه مذکور بیان شده است: 
جمهوری اسلامی ایران قویا تاکید می کند، کشورهای طرف 
معاهده NPT نباید از اعمال و بهره مندی از حقوق مسلم خود 
بر اساس این معاهده برای توسعه تحقیق، تولید و استفاده از 
انرژی هسته ای برای مقاصد صلح آمیز بدون تبعیض و مطابق 
با مواد اول و دوم معاهده منع شوند. شکست  E۳ در اجرای 
تعهدات لغو تحریم های خود که در بند ۲۰ ضمیمه V  برجام 
در روز انتقال )۱۸ اکتبر ۲۰۲۳( مشخص شده است، اقدامی 
یکجانبه و غیرقابل توجیه است. این اقدام غیرقانونی به عنوان 
یک نمونه واضح و صریح از عدم اجرای قابل توجه تعهدات آنها 
به حساب می آید و در نتیجه هر دو برجام و قطعنامه ۲۲۳۱ 

شورای امنیت سازمان ملل )۲۰۱۵( را نقض می کند.
   بق بندهای ۲۶ و ۳۶ برجام 

 توصیف تصمیم  E۳ برای انجام ندادن تعهدات خود در 
مورد لغو تحریم ها در روز انتقال به عنوان واکنشی به اقدامات 
اصلاحی قانونی ایران، کاملا غیرمنطقی و غیرقابل توجیه 
است. ناتوانی اتحادیه اروپا /E۳ در پایبندی به تعهدات خود بر 
اساس بند ۲۰ ضمیمه V برجام، همراه با ناتوانی ایالات متحده 
در انجام تعهدات خود همان طور که در بند ۲۱ ضمیمه V ذکر 
شده است، به دلیل خروج غیرقانونی یکجانبه آن در ۸ »می« 
 ۲۰۱۸، باعث شده است، جمهوری اسلامی ایران از حقوق 
مشروع خود طبق بندهای ۲۶ و ۳۶ برجام استفاده کند. ایران 
پس از آن هیچ گزینه دیگری جز خودداری از اجرای تعهدات 
خود بر اساس بند ۲۲. ۱ ضمیمه V برجام نداشت. این نامه 
می افزاید: همان طور که دبیرخانه در ۱۹ اکتبر ۲۰۲۳ به کلیه 
نمایندگان دائمی و ناظران کشورهای عضو سازمان ملل متحد 
ابلاغ کرد، تمام محدودیت های غیرموجه در فعالیت های 
مرتبط با موشک های بالستیک و نقل و انتقالات به ایران، از 
جمله مسدودکردن دارایی های افراد و نهادهای فهرست شده 
در ۲۲۳۱، خودکار خاتمه یافت. در نتیجه، هرگونه محدودیت 
اعمال شده در سطح ملی یا منطقه ای بر اساس قطعنامه 

۲۲۳۱ )۲۰۱۵( اکنون باطل و بی اعتبار است. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی: برخی اظهارات و اقدامات 
وزیر میراث فرهنگی وگردشگری تناسبی با ادعاهای رئیس 
دولت و دیگر مردان او ندارد و بیش از همه به آنچه شباهت 
دارد که برخی دولتمردان نهم و دهم بدان معتقد بودند. چندی 
پیش »فارس« نوشت: بیش از ۴هزار نفر از مخاطبان فارس در 
پویشی با عنوان »برای اظهارات ضرغامی چاره ای بیندیشید« 

خواسته اند تا دولت یا مجلس به این موضوع ورود کند. 

    حاشیه جدید ضرغامی درباره آواز زنان
عزت ا... ضرغامی اخیرا هم اظهارات قابل تاملی داشت. او 
در برنامه »به افق فلسطین« از خوانندگی زنان در رسانه ملی 
حمایت کرد و گفت: »خواندن زن بر مبنای فتوای رهبر 
معظم انقلاب، تنها شرطش ]عدم[ اضلال عن سبیل ا... است و 
تشخیص آن بر اساس عرف است و هیچ تبصره ای نداد؛ لذا اگر 
خانمی خوانندگی می کند اگر آن مصادیق در آن نباشد مشکل 
شرعی ندارد، چه اینکه در تیتراژ سریال »مختار« هم از خواننده  
زن جنوبی استفاده کردیم. آنچه ضرغامی بیان کرد، با دیدگاه 
احمدی نژاد برابر است. رئیس دولت نهم هم معتقد بود »مگر 
قانونی درباره منع زنان از خوانندگی داریم؟« مصاحبه گر پاسخ 
می دهد: »منع فقهی داریم« و آن وقت احمدی نژاد در پاسخی 
کوتاه اما پرمحتوا و عجیب اظهارکرد: »پس قانون نداریم.« 
مشایی دست راست احمدی نژاد هم بیگانه با حواشی این موضوع 
نبود. در اذهان بسیاری دف زنی زنان در دولت احمدی نژاد 
ثبت شده است. در آن زمان ایرنا نوشت: »برخی هست که در 
افتتاحیه دومین همایش بین المللی فرصت های سرمایه گذاری 
در گردشگری ایران در سال ۸۷ بود که ۱۰  زن سیاه پوش که 
در ردیف نخست آنها یک زن به طور انفرادی قرآنی را در یک 
سینی حمل می کرد، همزمان با قرائت اسماالهی توسط قاری 
بین المللی شروع به نواختن دف کردند. نکته قابل تامل حضور و 
سکوت مشایی در آن مراسم بود تنها مهدی جهانگیری معاونت 
سرمایه گذاری و طرح های سازمان میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری استعفا داد. پیش از آن هم ادعای حضور 
مشایی در مراسم رقص و آوازخوانی زنان در ترکیه منتشر شد و 
سعید ابوطالب که در آن برهه نماینده مجلس بود، گفت: »من 
خودم فیلمسازم. می توانم تشخیص دهم این فیلم مونتاژ است یا 

نه. متاسفانه در اصالت فیلم هیچ تردیدی نیست.«

   حاشیه های وزیری که رئیس بود!
ضرغامی سال ها رئیس سازمان صداوسیما بود و به خوبی 
می دانست که پخش صدای زنان یا تسهیل عدم رعایت کامل 
حجاب خانم هایی که تصویرشان به نمایش در می آید قابل 

پذیرش نیست اما پس از خروج از جام جم و حضور در پاستور 
مواضعی اتخاذ کرد که قابل مقایسه با رویکردهای قبلی او نیست 
و سبب انتقاد بسیاری از همراهان گذشته اش شده است. نباید 
فراموش کرد حاشیه های ضرغامی به موضوع خوانندگی زنان 
ختم نمی شود. ضرغامی ۱۵ آبان ۱۴۰۱ به دانشگاه شریف رفت 
و در نشست روز دانشجو صحبت های جنجالی خود را مطرح 
کرد: »برخی روش های ما )درباره قانون حجاب( غلط است، 
ولی ما را می ترسانند که اگر از حد فعلی عقب بروید، نظام با 
خطر جدی مواجه می شود. مثلا یک روحانی از کنار خیابان رد 
می شود، یک نفر روحانی  که از جامعه فرودست است، عمامه اش 
را می اندازند. بله! ما روحانی لاکچری هم داشتیم که کارآمد 
نبوده و مدعی بوده و به بالادست هم رسیده، اما آن طلبه هایی 
که جزو قشر فرودست جامعه هستند، تلافی سر آن ها می آید. 
تحول و اصلاحات نیاز است. ضرغامی افزود: »خیلی ها زودتر 
درباره گشت ارشاد تذکر دادند و گفتند این روش جواب 
نمی دهد. ۵ نقطه یک ون گذاشتند و تذکر می دهند و بعد هم 
این اتفاق می افتد )فوت مرحومه مهسا امینی(، خوب این روش 
غلط است. وضع ما به لحاظ اعتماد رسانه ای خوب نیست. ترس 
بعضی از نهادهای نظارتی باعث شده گوشه هایی را با صراحت 
نگوییم. فضای مجازی اگر نباشد، آدم ها نمی توانند حرف بزنند. 
آقایان! شما که مفاهمه ندارید و نتیجه آن را داریم می بینیم. 
مردم گرفتارند و وقتی گرفتارند، عصبانی می شوند و همه کار 

می کنند. بعد از اینکه ضرغامی در یکی از صحبت های خود از 
اعطای سیم کارت بدون فیلتر به گردشگران خارجی خبر داده 
بود، در حاشیه یکی از جلسات هیات دولت در اظهارنظری عجیب 
گفت: »توریست خارجی باید به واتساپ دسترسی داشته باشد 
که اگر در ایران دستگیر شد، بتواند به خانواده اش خبر بدهد!« 
ضرغامی چندی پیش در صفحه توئیتر خود گریزی هم به 
برگزاری کنسرت ها در کشور زد و نوشت: »دو گروه با برگزاری 
»کنسرت« مخالفند. گروهی که کلا  شادی جمعی و موسیقی را 
ابتذال می دانند و با نام »دین« آن را برنمی تابند و گروه دیگری 
که کلا شادی مردم را مغایر با راهبرد سیاسی خود می دانند و 
دنبال برهم زدن تجمع های شادی آفرین هستند. مردم هر دو 
گروه را پس زده اند. تیرماه امسال هم سیدعزت ا... ضرغامی در 
مصاحبه ای درباره اظهاراتی که برایش منجر به حاشیه شده بود، 
صحبت کرد و اظهارداشت: »من فکر می کنم قبل از این که برای 
مردم اجمالا کنسرت، حجاب و محدودیت های اینجوری مطرح 
شود، فعلا سرویس بهداشتی اولویت اول مردم است. یعنی مردم 
می گویند آقا شما که نمی توانید سرویس بهداشتی را درست 
کنید، بقیه حرف هایتان هم مثل این است. او گفته بود: »اگر 
مثلا ۲ الی ۳ هزار نفر برای یک کنسرتی آمدند و یک یا چند نفر 
رفتار نامطلوبی را انجام می دهند )در واقع من این ها را گروه فشار 
جدید نامگذاری کردم( حداقل باید به آن ۳ هزار نفری که آمده اند 

احترام بگذارند و رعایت کنند. 
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شباهت های ضرغامی به احمدی نژاد

 هر روز بیشتر از دیروز!

آرمان ملی- حمید شجاعی: نگاهی به جریان شناسی 
جریان تندرو و خالص ساز نشان می  دهد که تفکر حاکم بر آنها از 
همان ابتدای انقلاب کج دار و مریز وجود داشته و خالص سازان 
از همان زمان نیز در تلاش بودند تا جامعه را به سمت اهداف و 
منویات خود سوق دهند. چه اینکه هر زمان نیز سخن از عقبه 
و پیشینه خالص سازی به میان می آید بسیاری به ماجرای تاثیر 
صادق محصولی در کنارگذاشتن شهید باکری اشاره می کنند. 
اما اگر به واقع بخواهیم به این مساله بپردازیم می توان رویکرد 
حذفی یا به عبارت جدید تر آن خالص سازی را در ادوار مختلف 
انتخابات مجلس و ریاست جمهوری دید. جایی که چهره های 
بسیاری به جهت انتقاد و مخالفت با رویه های جاری به نحوی از 
انحاء کنار گذاشته شدند. نگاهی به روند این موضوع در مجالس 
یازده گانه گویای این نکته است که هر چه رو به جلوتر آمدیم این 
خالص سازی بیشتر و دایره محدوتر شده چنانکه در مقاطعی 
حتی بزرگان نظام و انقلاب را نیز در بر گرفته است. از این رو 
شاید مهم ترین و بارزترین وجه و نمود این رویکردهای حذفی و 
خالص سازی در انتخابات مجلس یازدهم در اسفند ۹۸ و ریاست 
جمهوری ۱۴۰۰ بوده است که از آن زمان خالص سازی به طور 
شفاف و نمایان صورت گرفت. کنارگذاشتن شخصیتی چون علی 
لاریجانی که خود از مردان معتمد نظام و حاکمیت به حساب 
می  آید نشان داد که هر چه جلوتر رویم دایره تنگ تر خواهد شد. 
هر چند که این رویه در سال ۹۲ نیز به نحو دیگری تکرار شد و 
مرحوم آیت ا... هاشمی رفسنجانی که از استوانه های نظام بود از 
انتخابات کنار گذاشته شد. حال اینکه از انتخابات سال ۹۸ نیز این 
روند کلید زده شد که مجلس باید در ید اختیار خالص سازان باشد 
و در این میان هر اندازه افراد ردصلاحیت و حذف شوند نیز مهم 
نیست بلکه مهم این است که جریان خالص ساز مجلسی یکدست 
منطبق بر اهداف و منویات خود تشکیل دهد. چه اینکه اگر نظری 
به اظهارات اخیر برخی چهره ها اصولگرای مثل صادق محصولی 
بیندازیم به وضوح می بینیم که آنها به حدی دوز خالص سازی را 
بالا بردند که دیگر تاب مجلس یازدهم را نیز ندارند و خواهان 
مجلسی به باور خود انقلابی تر هستند. لذا اگر با این تفکر و بر 
مبنای رویکرد خالص سازان به فرآیند انتخابات مجلس یازدهم 

بنگریم ردصلاحیت  های سلیقه ای و منطق هیأت های اجرایی 
عادی می نماید. به عبارتی اگر خالص سازی را در چارچوب 
یک پروسه بلند مدت در جهت حاکم کردن یک گفتمان در 
نظر بگیریم نه یک پروژه صرفا برای ردکردن انتخابات مجلس 
دوازدهم بیشتر به چگونگی روند این موضوع از سال های گذشته 

تاکنون پی می بریم. 

    خالص سازی فرهنگی
 از دهه های پیش تا چند سال اخیر این خالص سازی صرفا 
در حوزه سیاسی، انتخابات مختلف و انتصابات دیده می شد، 
اما به طور مشخص از ابتدای سال جاری روند خالص سازی 
در حوزه های مختلف شدت گرفته تا گستره آن بیش از پیش 
مشخص شود. چنانکه از انتخابات سازمان نظام پزشکی، 
پرستاری، اتاق بازرگانی و... گرفته تا حوزه های دیگر نشان 
می دهد که خالص سازان برای اقشار و لایه های مختلف جامعه 
برنامه دارند تا جامعه ای یکدست آن طور که می خواهند 
درست کنند. سیدمهدی شجاعی روزنامه نگار، پژوهشگر و 
نویسنده ای که بسیاری از آثارش را )رمان، نمایشنامه و...( 
براساس پژوهش های دینی می نویسد با انتشار نامه ای در صفحه 
شخصی اش در اینستاگرام پرده از خالص سازی در حوزه کتاب 
برداشته و تاکید می کند که با اشکال و رویکردهای تازه ای از  
ممیزی کتاب مواجه هستیم. وی که برخی کتاب ها و آثارش با 
ممیزی بسیار روبه رو شده می گوید:»آنچه را که تاکنون فقط در 
آثار من، مورد ممیزی و توقیف و حذف قرار داده اند، در اختیار 
مردم بگذارند و رای و نظر مردم را جویا شوند تا معلوم شود که 
چقدر از مردم با این  روند موافقت دارند. مشروط به اینکه جامعه 
آماری مردم به مفهوم واقعی مردم باشند، نه آن گروه محدود 
و معدودی که می شناسیم و می شناسید.« آنچه مسلم است 
خالص سازان به جهت نزدیکی به قدرت در حوزه های مختلف 
نفوذ و منویات خود را پیاده می کنند و اگر هر چه زودتر جلوی 
این تفکر و جریان گرفته نشود مشخص نیست که چه خساراتی 
به عرصه های مختلف سیاسی، فرهنگی هنری و... در کشور 

وارد آید.

    حذف نخبگان 
 رئیس بنیاد امید ایرانیان در نشست کمیسیون توسعه 
بازرگانی بنیاد امید ایرانیان با بیان اینکه چالش های امروز 
ما انباشت شده مسائل ۴ دهه گذشته است، اظهار داشت: 
صحبت هایی در این جلسه به درستی درخصوص حذف نخبگان 
انجام شد ولی این معضل به اوایل انقلاب برمی گردد یعنی راهبرد 
حذف نخبگان از اول انقلاب در دستور کار برخی جریانات قرار 
گرفته بود. محمدرضا عارف گفت: با شعارهایی عوامانه افراد نخبه 
را با برچسب وابستگی از میدان به در کردند و این روند تاکنون 
ادامه دارد. متاسفانه در اوایل انقلاب شخصیت های برجسته ای را 
با برچسب لیبرالی کنار گذاشتند. عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظام با اشاره به استفاده از واژه »خالص سازی« در ادبیات سیاسی 
امروز کشور، تصریح کرد: »خالص سازی«که امروز یک راهبرد 
شده است ریشه در عملکرد گذشته عده ای دارد که خود الان 
گرفتار خالص سازی شده اند. آیا حاضرند بپذیرند که چقدر 
خودشان در خالص سازی نقش داشتند؟ وی در همین زمینه 
تاکید کرد: باید از برخی عملکردها از مردم عذرخواهی کنیم 
و صادقانه به مردم بگوییم که اشتباه کردیم. رئیس بنیاد امید 
ایرانیان با بیان اینکه نتیجه برخی عملکردها دهه های گذشته 
فاصله انداختن بین نخبگان با  دولت بود، گفت: اگر توسعه 
بخواهد در کشور محقق شود باید نخبگان میدان دار شوند ولی 
چه میزان دولت فعلی و حتی ۲ دولت قبل با نخبگان تعامل داشته 
و دارند؟ فضا الان به گونه ای شده است که یک عده فرصت طلب 
رشد می کنند و با رنگ عوض کردن می خواهند چند روزی در 
مسند قدرت حضور داشته باشند. در حالی که مشخصه  برخی 
مدیران کشور در مقطع فعلی کار نابلدی است. عارف با تاکید بر 
اینکه در دو انتخابات اخیر عملا جمهوریت نظام آسیب دید، 
تصریح کرد: با برخوردهایی که در روند تایید صلاحیت ها در 
پیش گرفته اند نشان می دهد جریانی به دنبال افرادی هستند 
که عین موم در دستشان باشد و این افراد اگر وارد مجلس شوند 
دو هدف را دنبال می کنند یکی آنکه به دنبال منافع شخصی و 
باندی خود خواهند بود و دوم آنکه کار نکنند که در دور بعد 

ردصلاحیت  شوند. 

»»آرمان ملی« جریان خالص ساز و تاثیرات آن بر حوزه  های مختلف را بررسی می کند؛

خالص سازی از پروژه تا پروسه 
      محمدرضا عارف:  خالص سازی امروز یک راهبرد شده است

وحدت میان اصولگرایان؛ 
سخت تر از  همیشه

در میان اصولگرایان سیاست ایران، کمتر 
حزب و تشکل استخوان دار و با ثبات را می توان 
یافت، در واقع نحوه کنش سیاسی این جناح، 
بیشتر در ایام انتخابات است و محدود با چند 
ماه مانده به این رویداد سیاسی. عده ای از آنها در 
نزدیکی انتخابات جمع می شوند و در گعده شان 
نامی برای تشکل جدیدالتاسیس خود دست و 
پا می کنند؛ اغلب هم با وزن »فلان نا« نامشان 
را برمی گزینند؛ مانند جمنا، شانا و این آخری 

هم مبنا.
 هندسه سیاسی در اردوگاه راست

شاید بابت همین تشکل های شب انتخاباتی 
و یکبار مصرف باشد که در میان اصولگرایان، 
اسامی بیشتر و بهتر می تواند هندسه سیاسی آنها 
را رسم کند؛ نام هایی که آنها به تشکل های شان 
وزن می دهند و نه بر عکس. همین امر سبب 
شده تا این تشکل های یکبار مصرف حتی 
به شناسنامه دار شدن نیز نرسد و بعد از هر 
انتخابات از یادها برود؛ اما در این میان نام های 
اصولگرایان چه از طیف تندرو و چه از طیفی که 
سعی دارد خود را میانه رو نشان دهد، بیشتر به 
کار می آیند. در انتخابات پیش رو این بار نوبت به 
محمدباقر قالیباف رئیس مجلس رسید تا یکی از 
تشکل های نایی را ایجاد کند؛ خیمه گاهی به نام 
»مبنا«. اما آنچه اهمیت دارد، نام های حاضر در 
این همایش است که به نوعی بیعت با قالیباف 
محسوب می شود. در طرف دیگر نیز، جبهه 
پایداری قرار دارد که خودشان هم بر حزب 
نبودنشان به معنای کلاسیک آن اذعان دارند 
و با استفاده از نام ها کارشان را جلو می برند و با 
هر کسی که عضو این تشکل هم نباشد اما با او 
هم مسیر باشند و او نیز منافعشان را تامین کند، 
هم پیمان می شوند. از همین رو برای انتخابات 
مجلس دوازدهم نیز، مانند سابق این نام ها 
هستند که کاربردی هستند و مشخص کننده 
ائتلاف ها خواهند بود. در این بین تا الان می توان 
گفت سه دسته ائتلاف بین شخصیت های 
اصولگرا به مرحله فعلیت رسیده و یکی دو مورد 
هم بالقوه هستند و هنوز تکلیف شان روشن 

نیست.
 قالیباف، حداد و زاکانی؛ یک همراهی 

اجباری! 
یکی از ائتلاف هایی که پر از نام های پر سر و 
صدای اصولگرایان است، ائتلاف طیف هایی از نو 
اصولگرایان است؛ البته که این عناوین آنقدر مهم 
نیستند که اسامی مهم هستند. تا الان علیرضا 
زاکانی و محمدباقر قالیباف زیر پرچم غلامعلی 
حدادعادل رفته اند و می توان گفت که این سه، 
با یکدیگر به توافقاتی رسیده اند. محوریت این 
ائتلاف سه گانه غلامعلی حدادعادل است. او چند 
هفته پیش در همایش قالیبافی ها با نام »مبنا« 
حضور یافت و در آنجا بود که آخرین دعوتش به 
وحدت را انجام داد. حداد پنجشنبه گذشته نیز 
در قامت رئیس شورای ائتلاف نیروهای انقلاب 
در همایش دبیران استانی احزاب جبهه تحول 
خواهان انقلابی حضور یافت. او یک روز قبل از 
این حضور، در اظهاراتی که می توان آن را اتمام 
حجت با تندروها به خصوص پایداری و شریان 
تصور کرد، از »میانه نداشتن« با کسانی که 
بخواهند »با تندروی کار سیاسی« سخن گفت. 
یک روز پس از این سخنان، او به یک همایشی 
رفت که چهره معروف آن، علیرضا زاکانی شهردار 
تهران است. تنش میان قالیباف و زاکانی، چه 
در یکسال نخستین مجلس یازدهم و چه در 
زمان شهرداری زاکانی ادامه داشته و هر کدام 
هر از گاهی سقلمه ای به دیگری می زند. زاکانی 
مشکلی با حدادعادل و تشکل تحت امرش یعنی 
شورای ائتلاف نیروهای انقلاب ندارد. پس تا این 
لحظه، قالیباف و زاکانی را باید زیر چتر حداد 
عادل و با محوریت او درنظر گرفت. محسن 
رضایی نیز دراین یارگیری ردپایی از خود به 
جا گذاشته است و حضورش در مبنا به رغم 
تلاش های شریان برای جذب او به سمت خود 
حکایت از آن داشت که تا این لحظه محسن 
رضایی ایستادن در کنار قالیباف و حداد را 

انتخاب کرده است.
 دولت و جبهه پایداری 

در اردوگاه دیگر، پایداری چی ها مشغول کار 
خودشان هستند؛ آنها مجمع عمومی شان را 
همان روزی که حدادعادل به همایش تشکل 
زاکانی رفت، تشکیل دادند. در این مجمع، 
نام هایی مانند حدادعادل و قالیباف و زاکانی 
غایب بودند یا شاید هم دعوت نبودند. به 
هر شکل در مجمع عمومی، پایداری چی ها 
خودشان بودند و خودشان و هیچ چهره دیگری 
نیامده بود. در این میان جبهه پایداری و نام هایی 
مانند صادق محصولی و مرتضی آقاتهرانی را 
باید در ائتلاف با ابراهیم رئیسی دانست. ابراهیم 
رئیسی به رغم اینکه از سوی برگزارکنندگان 
همایش »مبنا« دعوت شده بود، اما حضور 
نیافت و تنها به ابلاغ »سلام« از طریق حدادعادل 
کفایت کرد. هرچند رسانه های حامی قالیباف 
سعی داشتند این طور جا بزنند که رئیسی به رغم 
غیبت، پیامی برای این همایش ارسال کرده، 
اما از سخنان حداد در این همایش مشخص 
بود که رئیسی نه پیامی کتبی ارسال کرده و نه 
پیام شفاهی؛ و به همان سلام بسنده کرده است. 
هرچند رئیسی در مجمع عمومی جبهه پایداری 
نیز حاضر نشد، اما نحوه پوشش خبرگزاری 
دولت، ایرنا نشان داد که دولت در کدام سمت 
ایستاده است. خبرگزاری ایرنا برای پوشش خبر 
مجمع عمومی پایداری، با تیتر »مجمع عمومی 
۱۰۰۰ نفری جبهه پایداری در تهران برگزار 
شد« به استقبال آن رفت اما اقدامات ایرنا زمانی 
معنادار می شود که این خبرگزاری از همایش 

مبنا خبری جان داری منتشر نکرد. 

طرح موضوع 
 »رهنورد« 
اشتباه بود

مهدی کلهر از مشاوران احمدی نژاد بود که کماکان 
به دفاع از او می پردازد اما درباره مناظره انتخاباتی سال 
88 معتقد است: آن مناظره از دید بنده بد بود ولی برخی 
از مشاوران ایشان که پیشنهاد برخی از مطالب ازجمله 
همان موضوع )خانم رهنورد( را داده بودند آن قدر آن را 
خوب و عالی ارزیابی کردند که در همان استودیو دست و 
بعضا حتی پابوسی کردند! خارج از دید دوربین ها اما وقتی 
ایشان چند بار از بنده پرسید چگونه بود؟ فقط گفتم بعدا 
می گویم. ایشان خوب مساله را دریافت که منظورم چیست. 
آقای احمدی نژاد در آن مناظره، با طرح یک مساله بسیار 
کم ارزش، فرصت بسیار مناسبی برای طرح سوالات از آقای 
موسوی را از دست داد. چنانچه مدیر جلسه وقتی از ایشان 

خواست مطالبی را ارائه دهد، گفت دیگر فرصت ندارید. 

مطالبات جبهه 
پایداری 
محقق نشد

برنامه انتخاباتی جبهه پایداری چیست؟ سیدحسین نقوی 
حسینی، فعال سیاسی اصولگرا گفت: جبهه پایداری معتقد است 
مطالبات و انتظاراتی را که از مجلس انقلابی و مجلس اصولگرایی 
به ریاست قالیباف داشتند برآورده نشده است. این بحث قبلا 
هم مطرح شده است و حتی از تریبون مجلس نیز این موضوع 
مطرح شده است. جبهه پایداری از نحوه مدیریت مجلس به طور 
کلی راضی نیست. بنابراین با این نوع مدیریت موافق نیستند و 
قطعا معتقدند که مجلس باید انقلابی تر عمل کند. همان طور که 
آقاتهرانی در نشست اخیر هم اشاره کرد که امیدواریم مجلس 
آینده انقلابی تر باشد. اگر ما به مشارکت حداقلی قانع و معتقد 
باشیم همین اقشار حزب اللهی، اصولگرا و پایبند همیشگی به 
صندوق رای و جمهوری اسلامی و دولت رئیسی رای بدهند و 

اقشار خاکستری نیایند، جبهه پایداری پیروز می شود. 

احمدی نژاد: مگر قانونی درباره 
منع زنان از خوانندگی داریم؟

وزیر میراث: صدای زن اگر مفسده 
نباشد، حرام نیست


